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گروه سیاس�ی: معاون سیاسی وزیر امور خارجه می گوید 
با اعمال مجدد تحریم های آمریکا علیه ایران، بهره مندی 
تهران از مزایای توافق هسته ای وین به صفر نزدیک شده 
اس��ت. به گ��زارش »وطن امروز«، عب��اس عراقچی که در 
روزهای گذشته به دفعات از کاهش امید خود به اروپا برای 
ایس��تادگی در مقابل تحریم  های ضدایرانی آمریکا سخن 
گفته بود، عصر دوش��نبه برای توصی��ف بهره مندی  های 
ایران از برجام، عبارت »تقریبا صفر« را به کار برد. گزاره ای 
که بیش از هر چیز یادآور اظهارات 2 س��ال پیش سیف، 
رئیس سابق بانک مرکزی مبنی بر دستاورد »تقریبا هیچ« 
ایران از برجام بود. تاملی گذرا در مواضع چند هفته اخیر 
عراقچی پیرامون اروپا نش��ان دهنده سیر نزولی در امید و 
اعتماد او به توانمندی  های اتحادیه اروپایی برای مقابله با 
تحریم  های ضدایرانی آمریکاست. عراقچی هرچند از تیرماه 
گذش��ته یعنی 2 ماه پس از خروج آمریکا از برجام، اعلام 
کرد برجام در ICU اس��ت یا چشم انداز روشن و مثبتی 
ب��رای ادامه مذاکرات با اروپا برای حفظ برجام وجود ندارد 
اما با این حال بش��دت به اروپا امیدوار بود. چنانکه 2 تیر 
در گفت وگوی��ی با یورونیوز گفته بود: ما همچنان منتظر 
و امیدواریم بسته پیشنهادی اروپایی ها مورد رضایت ایران 

باشد تا ایران از برجام خارج نشود.
این امید عراقچی اما در هفته  های اخیر و با خلف وعده 
اروپایی ها در ارائه SPV به س��رعت رنگ باخت. بسیاری 
از مقامات دولتی پس از خ��روج آمریکا از برجام، تصریح 
داش��تند مهلت اروپایی ها برای راضی نگه داش��تن ایران 
جهت ادامه حضور در برجام محدود و حداکثر چند هفته 
اس��ت. از جمله خود عراقچی جزو مسؤولانی بود که برای 
اروپا ضرب الاجل تعیین کرد. معاون ظریف ش��هریورماه 
گذشته و طی گفت وگویی تلویزیونی به صراحت گفته بود: 
»اروپایی ه��ا  تا 13 آبان وق��ت دارند و از این تاریخ به بعد 

فایده ای ندارد که بخواهند انجام دهند«. 
به رغم این ضرب الاجل ها، موعد 13 آبان هم گذش��ت 
و در حال��ی که دور دوم تحریم  های ضدایرانی آمریکا آغاز 
شده، خبری از SPV نشد. به نظر می رسد همین موضوع 
زمینه ساز ناامیدی عراقچی از اروپا باشد. ناامیدی ای که با 
سفر هفته گذش��ته او به 3 کشور اروپایی و اطلاع از عدم 
پذیرش میزبانی بسته اروپا )SPV( توسط اتریش، بلژیک 
و لوکزامبورگ تش��دید هم شد. از26 آبان در شرایطی که 
اروپا نه تنها از ارائه راهکارهای عملیاتی بسته پیشنهادی 

خودداری می کند، بلکه حالا بر سر میزبانی آن نیز حاضر 
به همراهی نیس��ت، عباس عراقچی، معاون سیاسی وزیر 
امور خارجه به 3 کشور اروپایی سفر کرد. عراقچی در پایان 
این س��فر درباره وضعیت همکاری ایران با اروپا به گونه ای 
سخن گفت که نشان دهنده ناامیدی وزارت امور خارجه از 
بسته تضمین های اروپا برای زنده نگه داشتن برجام بود. او 
در این باره به ایرنا از قطع امید از اروپا گفته و تاکید کرده 
که در ایران دستگاه های دولتی در حال تدبیر راهکارهایی 
برای مقابله با تحریم هستند. به نظر می رسد اظهارات اخیر 
عراقچی در بروکسل پیرامون بهره مندی تقریبا صفر ایران 

از برجام نیز در همین راستا بوده باشد.
بده بستان برجام از بین رفته ■

عراقچی که در سومین سمینار همکاری های هسته ای 
ای��ران و اتحادیه اروپایی س��خن می گفت ب��ا اعلام اینکه 
»اعمال مج��دد تحریم های آمریکا، بهره من��دی ایران از 
مزایای برجام را به صفر نزدیک کرده است«، گفت: برجام 
متعلق به آمریکا یا ایران نیس��ت، بلکه توافقی بین المللی 
است که اعضای شورای امنیت سازمان ملل متحد در قالب 
قطعنامه 2231 آن را تایید کرده اند. این در حالی است که 
آمریکا این قطعنامه را نقض کرده و سایر کشورها را به دلیل 
پی��روی از آن مجازات می کند. معاون سیاس��ی وزیر امور 
خارجه تصریح کرد: حفظ برجام وظیفه بین المللی است 
و همه موظفیم در راستای اجرای این توافق گام برداریم. 
وی در ادامه با اشاره به اقدامات اتحادیه اروپایی در راستای 

حفاظت از برجام اذعان کرد: واقعیت این اس��ت که هنوز 
راهکارهای عملی، مکانیسم هایی که ایران بتواند از مزایای 
اقتصادی برجام بهره مند و سبب شود تحریم های آمریکا 
این توافق را از بین نبرد، محقق نشده است. عراقچی با بیان 
اینکه توازن »بده بستان« برجام از بین رفته است، هشدار 
داد: اگر ایران از مزایای برجام بهره مند نش��ود، این توافق 
زنده نمی ماند. معاون سیاسی وزیر امور خارجه کشورمان 
عنوان کرد اعمال مج��دد تحریم های آمریکا، ضمیمه 3 
برجام را تحت الشعاع قرار داده است و افزود: همکاری های 
هس��ته ای محدود به اراک و فردو نیست، بلکه طرح های 
زی��ادی وجود دارد که جنبه های تجاری دارند اما به دلیل 
تحریم های آمریکا، نبود کانال مالی و تهدیدهای آمریکا، 
متوقف  شده  اس��ت. وی با بیان این مطلب نتیجه گرفت 
راه اندازی سازوکار ویژه مالی اروپا برای تداوم همکاری های 
صلح آمیز هسته ای و اجرای ضمیمه 3 برجام »یک ضرورت 

است«.
چرا اظهارات اخیر عراقچی مهم است؟ ■

اظهار ناامیدی  های پی درپی ای��ن روزهای عراقچی از 
اروپا و بویژه تاکید اخیر او مبنی بر اینکه بهره مندی ایران 
از برجام تقریبا به صفر رس��یده اس��ت، از این جهت مهم 
و عبرت آموز است که بدانیم عباس عراقچی عملا پس از 
ظریف نفر دوم در پرونده برجام بوده است. عراقچی علاوه 
بر حضور پررنگ در مذاکرات، پس از توافق هس��ته ای نیز 
رئیس س��تاد پیگیری اجرای برجام بود. او علاوه بر اینها 
از زم��ان انعق��اد برجام تا همین چند ماه پیش ش��هر به 
ش��هر و دانشگاه به دانش��گاه می رفت و در دفاع از برجام 
س��خنرانی می کرد. حضور در جلس��ات مجلس و دفاع و 
توجیه نقص  های تیم مذاکره کننده ایرانی نیز در این مدت 
بر عهده عراقچی بود. تلاش  های عراقچی برای توجیه نقض 
برجام از س��وی آمریکا که با تحریم  های متعدد حتی در 
زمان اوباما نیز همراه بود، تا جایی پیش رفت که در فضای 
رسانه ای کشور، این اقدامات عراقچی تعبیر به ماله کشی 
شد. عراقچی مردادماه 96 و در واکنش به پیمان شکنی  های 
متعدد آمریکا، اصط��لاح جدید »نقض فاحش« را مطرح 
ک��رد. وی در این ب��اره در جمع نمایندگان مجلس گفت: 
نقض برجام انجام شده اما هنوز تا نقض فاحش و اساسی 
برجام فاصل��ه داریم و موارد را به هی��ات نظارت گزارش 
می دهیم و درباره نحوه عکس العمل هم پاسخ مقتضی را 

هیات نظارت اتخاذ خواهد کرد! 

عراقچ�ی، جمعه اول تیر 97 در گفت وگو با یورونیوز: روز 
پنجش��نبه در کنفرانس مربوط به ایران گفتم برجام در آی سی یو 
اس��ت، چرا که مهم ترین نقطه تعادل خود را از دس��ت داده است؛ 
نقطه تعادل آن خروج آمریکا از برجام اس��ت. حال اگر اروپا و دیگر 
امضاکنندگان برجام می خواهند این توافق هسته ای را حفظ کنند 
باید فداکاری بیشتری کنند و بویژه عدم حضور آمریکا و تحریم های 
دوباره این کشور علیه ایران را جبران کنند. اغلب مردم ایران امروز به 
اروپا هم اطمینانی ندارند و اروپا برای کسب اطمینان این مردم باید 
تلاش کند. ایرانی ها می گویند خروج آمریکا از برجام تنها بازی پلیس 
بد و پلیس خوب است؛ نقش پلیس خوب  را اروپا بازی می کند. آنچه 
برای ما اهمیت دارد اجرای کامل و تمام عیار برجام اس��ت. برای ما 

اهمیتی ندارد چگونه اروپا قصد دارد برجام را حفظ کند و تحریم های 
آمری��کا را دور بزند. آنچه برای م��ا اهمیت دارد حضور و ماندگاری 
شرکت های اروپایی در ایران است. آنچه برای ما اهمیت دارد فروش 
نفت خام اس��ت. ما می خواهیم پول ها براحتی به حس��اب ما واریز 
شود. باید یک ارتباط بین بانکی بین ما و اروپا باشد. این موضوع با 

اروپایی هاست تا راه اصلی را پیدا کنند.

برجام درآی سی یو است

عراقچی، دوشنبه 28 آبان در همایش تحولات منطقه 
و نظام بین الملل در دانشگاه علامه طباطبایی: پس از اعلام 
خروج آمریکا از برجام ما درخواست اروپایی ها را قبول کردیم و به 
آنان فرصت جبران خروج آمریکا از برجام را دادیم که این فرصت 
چند هفته ای بود تا خواسته  های ایران از برجام از سوی اروپایی ها 
تامین شود. با وجود این 6 ماه فرصت کمی نیست که آنها نتوانند 
راه حل عملی پیدا کنند و متاسفانه هنوز قادر نیستند SPV را 
رسما اعلام کنند، چرا که فشارهای آمریکا به اروپا بشدت سنگین 
اس��ت و آمریکا نه تنها به دنبال آن است که SPV شکل نگیرد، 
بلکه نمی خواهد بین ایران و اروپا همکاری اقتصادی برقرار باشد. 
اروپا ناتوان از ثبت SPVاس��ت. آمریکا با تک تک ش��رکت  های 

اروپایی تماس گرفته و آنان را تهدید به تحریم کرده است و این 
ش��رکت ها از ترس تحریم  های آمریکا مجبور به خروج از ارتباط 
اقتصادی با ایران شده اند. چه اروپا بخواهد با ما بازی کند و چه به 
دلیل فشارهای آمریکا و اسرائیل قادر به اجرای تعهداتش نباشد، 
در نتیجه فرقی ندارد و ما با شرایطی مواجه هستیم که اروپایی ها 

یا نخواسته یا نتوانسته  اند سازوکار مالی ایجاد کنند.

اروپا ناتوان است

عراقچی، ش�نبه 26 آبان در گفت وگو با خبرنگار ایرنا در 
اسپانیا در پاسخ به این پرسش که در صورتی که سرانجام اروپا 
در برابر خواسته های ترامپ تسلیم شود، ایران چه اقداماتی 
را در پی�ش خواهد گرفت: ما هنوز به آن نقطه نرس��یده ایم ولی 
دستگاه های جمهوری اسلامی ایران برای همه سناریوهای احتمالی 
پیش بینی  لازم را به عم��ل آورده اند و برای هر کدام آنها، اقدام لازم 
را در زم��ان خودش خواهیم کرد. ما هنوز به نقطه قطع کامل امید 
از اروپا نرس��یده ایم. ما راهکاره��ای زیادی را برای مقابله با تحریم ها 
بررسی و پیش بینی  کرده ایم و همکاران مان در دستگاه های اقتصادی 

دولت، کارگروه هایی دارند که مشغول کار روی همه ایده ها  و بررسی 
راه حل ها هستند. این یک واقعیت است که آمریکایی ها در حال تهدید 
اروپایی ها هستند که اگر بخواهند با ایران برای مقابله با تحریم ها کار 
بکنند، آنها را تحریم خواهند کرد. این خلاف حاکمیت کش��ورهای 
اروپایی است و فکر می کنم اروپایی ها باید تصمیم بگیرند برای حفظ 

حاکمیت و اعتبار خودشان اقداماتی را اتخاذ بکنند یا نه.

به قطع کامل امید از اروپا نرسیده ایم

 پس از اذعان به حضور برجام در  آی سی یو و ناتوانی اروپا در اجرای تضمین  های برجامی
حالا عباس عراقچی تصریح کرده بهره مندی ایران از مزایای برجام به صفر نزدیک شده است
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